
 

 

INFORMACJA 

o posiedzeniu Komisji Nadzwyczajnej do spraw Klimatu 

nr posiedzenia: 122 

data posiedzenia: 6 września 2023 r. 
 

 

 

Porządek posiedzenia: 

 1. Rozpatrzenie ustawy o zasadach udzielania przez Skarb Państwa gwarancji za zobowiązania 

Narodowej Agencji Bezpieczeństwa Energetycznego (druk senacki nr 1084, druki sejmowe 

nr 3522, 3548 i 3548-A). 

 

Posiedzeniu przewodniczył: 

 przewodniczący komisji Stanisław Gawłowski. 

W posiedzeniu uczestniczyli: 

 
senatorowie członkowie komisji: 

Halina Bieda, Marcin Bosacki, Alicja Chybicka, Leszek Czarnobaj, Artur Dunin, Stanisław 

Gawłowski, Jolanta Hibner, Danuta Jazłowiecka, Kazimierz Kleina, Ewa Matecka, Gabriela 

Morawska-Stanecka, Janusz Pęcherz, Jadwiga Rotnicka, Sławomir Rybicki, Joanna Sekuła, 

Ryszard Świlski, Wadim Tyszkiewicz, 

 

 
goście, m.in.: 

Ministerstwo Aktywów Państwowych: 

sekretarz stanu Marek Wesoły, 

podsekretarz stanu Karol Rabenda ze współpracownikami, 

Ministerstwo Rozwoju i Technologii: 

sekretarz stanu Piotr Uściński ze współpracownikami, 

Ministerstwo Klimatu i Środowiska: 

podsekretarz stanu Adam Guibourgé-Czetwertyński ze współpracownikiem, 

Ministerstwo Rodziny i Polityki Społecznej: 

dyrektor Departamentu Dialogu i Partnerstwa Społecznego Marek Waleśkiewicz ze 

współpracownicą, 

Ministerstwo Finansów: 

zastępca dyrektora Departamentu Rozwoju Rynku Finansowego Jarosław Niezgoda, 

zastępca dyrektora Departamentu Gwarancji i Poręczeń Agnieszka Szczepaniak ze 

współpracownikami, 

Główny Urząd Nadzoru Budowlanego: 

radca w Departamencie Prawnym Jacek Kozłowski,  

Tauron Polska Energia SA: 

wiceprezes zarządu Krzysztof Surma,  

Związek Gmin Wiejskich RP: 

doradca przewodniczącego do spraw legislacyjnych Mariusz Marszał,  

https://www.senat.gov.pl/gfx/senat/userfiles/_public/k10/dokumenty/druki/1050/1084.pdf


 

 

Uniwersytet Warszawski: 

pracownik Katedry Prawa Handlowego na Wydziale Prawa i Administracji Michał 

Romanowski ze współpracownikami,  

Izba Architektów RP: 

wiceprezes Rady Krajowej Piotr Gadomski ze współpracownicą,  

Polski Związek Inżynierów i Techników Budownictwa: 

przewodnicząca Zarządu Głównego Maria Kaszyńska,  

Polska Izba Inżynierów Budownictwa: 

prezes Krajowej Rady Mariusz Dobrzeniecki,  

Instytut Obywatelski: 

przedstawiciel Grzegorz Onichimowski,  

przedstawiciel Marzena Czarnecka, 

przedstawiciel Michał Śmierciak, 

Konfederacja „Lewiatan”: 

wiceprezydent Wojciech Graczyk,  

Towarzystwo Obrotu Energią: 

dyrektor Biura Marek Kulesa,  

 

 
Kancelaria Senatu: 

pracownik Biura Legislacyjnego Sławomir Szczepański. 

 

 

Ad 1. 
 

 Ustawa reguluje proces koncentracji wytwórczych aktywów węglowych w spółce PGE 

Górnictwo i Energetyka Konwencjonalna, która docelowo będzie działać jako Narodowa 

Agencja Bezpieczeństwa Energetycznego SA. Ustawa określa także zasady udzielenia 

gwarancji za zobowiązania agencji. Ponadto ustawa: wprowadza szereg zmian w prawie 

budowlanym; reguluje kwestie wsparcia finansowego dla przedsięwzięć mieszkaniowych; 

doprecyzowuje zagadnienia dotyczące bezpiecznego kredytu 2%, oszczędnościowego konta 

mieszkaniowego oraz dopłat do umowy najmu z dojściem do własności mieszkania. 

Ustawę omówił podsekretarz stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych Karol Rabenda. 

Przedstawiciel Biura Legislacyjnego Sławomir Szczepański przedstawił opinię w sprawie 

ustawy wraz z uwagami i zaproponował odpowiednie poprawki.  

Opinię przedstawił także ekspert, prof. dr hab. Michał Romanowski. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych Karol Rabenda odniósł się do 

opinii Biura Legislacyjnego oraz opinii prof. dra hab. Michała Romanowskiego. Podkreślił,  

że celem procedowanej ustawy jest zapewnienie grupom energetycznym prawidłowego 

rozwoju, który obecnie jest utrudniony z uwagi na obciążenie aktywami węglowymi. Dodał, 

że polskie spółki energetyczne muszą inwestować w nowe moce wytwórcze, które zapewnią 

bezpieczeństwo energetyczne państwa. Moce konwencjonalne są w znacznym stopniu 

przestarzałe i trzeba je wymieniać na nowe. 

Nad omawianą ustawą przeprowadzono dyskusję. W dyskusji zabrali głos senatorowie oraz 

przedstawiciele Ministerstwa Aktywów Państwowych, Ministerstwa Rozwoju i Technologii, 

Instytutu Obywatelskiego, Towarzystwa Obrotu Energią oraz Konfederacji „Lewiatan”. 

W dyskusji podkreślano, że tak ważna ustrojowo ustawa jest procedowana w ostatniej chwili. 

Zarzucano, że do ustawy o bezpieczeństwie energetycznym zostały dołączone przepisy 

dotyczące prawa budowlanego. Podnoszono także m.in., że niezasadne jest utożsamianie 



 

 

NABE z bezpieczeństwem energetycznym kraju oraz że problematyczne jest włączenie do 

jednego podmiotu nowoczesnych bloków węglowych i starszych bloków węglowych. 

Dyskutowano również na temat mechanizmu wyceny ‒ w ustawie został on oparty na danych 

z bardzo korzystnego roku, podczas gdy dzisiaj ta wycena byłaby zasadniczo inna. 

Podkreślano, że Skarb Państwa, przyjmując taką wycenę, robi prezent prywatnym 

akcjonariuszom czterech grup energetycznych. Zwracano także uwagę, że ustawa spowoduje 

utworzenie nierentownego skansenu węglowego, który będzie konserwował węglowy 

charakter sektora i nie będzie stwarzał swoim pracownikom możliwości przejścia do innej 

aktywności. Podkreślano, że Skarb Państwa nie powinien przeznaczać kwoty niemal 

70 miliardów zł na gwarancje dla spółek, które w istocie są spółkami prywatnymi, 

giełdowymi. Zastanawiano się, skąd NABE weźmie środki na inwestycje w bloki węglowe, 

aby ewentualnie przedłużyć ich funkcjonowanie, jeśli węgiel będzie wydobywany do 2049 r.  

Wyrażano krytyczne opinie dotyczące wykreślenia potrzeby uzyskania zgody prezesa 

UOKiK na koncentrację. Zwracano uwagę, że energetyka to obszar wymagający konsensusu 

pomiędzy władzą a obywatelami. Dyskutowano również o nowych źródłach wytwarzania 

energii określonych przez Unię Europejską, takich jak OZE, magazyny energii, nowoczesne 

technologie. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych Karol Rabenda, odnosząc się do 

głosów w dyskusji, zwrócił uwagę, że do NABE nie będzie włączone ciepłownictwo, więc 

udział w energetyce będzie w okolicach 50% i będzie spadać. Podkreślił zmiany zachodzące 

w polskiej energetyce i skonstatował, że rząd może inwestować w OZE, ale zawsze 

będziemy potrzebowali stabilnej energii.  

Sekretarz stanu w Ministerstwie Rozwoju i Technologii Piotr Uściński odniósł się do 

zarzutów, że do rozpatrywanej ustawy zostały włączone przepisy dotyczące prawa 

budowlanego. Wyjaśnił, że wystąpił pewien błąd legislacyjny, a intencją rządu jest 

deregulacja prawa budowalnego i uproszczenie procedur dotyczących budowy domów 

powyżej 70 m2. 

Przewodniczący komisji Stanisław Gawłowski zgłosił wniosek o odrzucenie ustawy. 

W wyniku głosowania komisja jednogłośnie przyjęła przedstawiony wniosek. 

Sprawozdawcą komisji będzie senator Artur Dunin. 

Konkluzja: 

 Komisja wnosi o odrzucenie ustawy (druk senacki nr 1084 A). 

 

 

 

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące zawodową działalność lobbingową.  

Opracowano w BPS 

 


